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وقتی ســریال »برکینگ بد« ســاخته شد، 
تهیه کنندگان پیش بینی تولید حداکثر 2سری 
را برای این مجموعه در ذهن داشتند. سریال 
که پخش شد، از همان قسمت های اول چنان 
با توفیق مواجه شد که خیلی زود برنامه ریزی 
برای فصل های بعدی صورت گرفت. در نهایت 
این ســریال با 5فصل و ۶2قسمت به کار خود 
خاتمه داد. این یکی از قواعد بازی اســت که 
موفقیت حکم به ادامه یافتن یک  سریال بدهد. 
در سینما هم دنباله سازی  سنتی است دیرپا که 
در  ایران هم مسبوق به سابقه است. نکته ای که 
در این میان اهمیت دارد، کشش دراماتیک و 
جذابیت است. آنچه در ایران معمولا رایج است، 
شتاب در راه انداختن فصل جدید یک  سریال 
گل کرده و فیلمی اســت که گیشه پررونقی 
داشته است؛ شــتابی که عموما دامن فرایند 
نگارش فیلمنامه را هــم می گیرد؛ اتفاقی که 
به نظر می رسد در مورد فصل دوم سریال »زخم 

کاری« هم رخ داده است. 

چرا سریال های دنباله دار موفق نیستند؟
هر چقدر فرمول ســاخت ســریال ها و فیلم های 
ســینمایی در چند فصل خارج از ایــران جواب 
می دهد و تماشاگران منتظر تماشای فصل های 
بعدی هستند به نظر ساخت ســریال و فیلم های 

دنباله دار در کشور آنقدرها موفق نیست.
سریال هایی که معمولا در فصل های بعدی خود 
ضعیف تر از فصل یک عمل می کنند.به احتمال زیاد 
نمونه موفق سریال های فصلی در شبکه نمایش 
خانگی، »شهرزاد« حسن فتحی است که در 3 فصل 
ساخته شد. اما می توان با سریال »ساخت ایران« به 
روند افت سریال های فصلی هم اشاره کرد. از دیگر 
نمونه های ناموفق می توان به »عاشقانه« منوچهر 

هادی اشاره کرد که این عدم موفقیت در »دل« و 
بعدها فصل دیگرش »گیسو« به اوج خودش رسید. 
سریال هایی که با توجه به داستانی که داشتند شاید 
با ادامه تولید فصل های بعدی می توانستند مخاطب 

عمومی خوبی داشته باشند.
ســریالِ دیگری کــه در شــبکه نمایش خانگی 
پرحاشیه شد، »دراکولا«ی مهران مدیری بود که 
در ادامه »هیولا« ساخته شد. مجموعه خانگی ای 
که نتوانست خوب پیش برود. این روزها فصل دوم 

»زخم کاری« محمدحسین مهدویان پخش خود 
را شروع کرده است؛ سریالی که 2 قسمت از پخش 
آن می گذرد اما به اعتقاد خیلی ها هنوز قوام نیافته 
و باید دید در قسمت های بیشتر نظر مخاطبانش را 

تغییر می دهد یا نه؟

یک تصور غلط 
به نظر می رسد ساخته شــدن فصل های متعدد 
سریال ها چه در تلویزیون و چه در شبکه نمایش 

خانگی شرایطی را فراهم آورده تا سازندگان به 
غلط تصور کنند کاری موفق ساخته اند. از همین 
رو به سمت ســاخت فصل دوم و سوم سریال ها 
می  روند. این در حالی است که همان سریال ها 
تنها در فصل نخست توانسته اند مخاطب داشته 
باشند. در شــبکه نمایش خانگی نیز گاهی برای 
ســودآوری و در تلویزیون هم به جهت نداشتن 
سوژه و حضور در کنداکتور این اتفاقات می افتد.

نکته دیگری که می توان به آن اشاره کرد پلتفرم ها 
هستند؛ پلتفرم هایی که خودشان توانایی تولید 
سریال را ندارند و بیشتر کارها سفارشی است و 
البته گروه سازندگان هم تأثیر خود را دارند، در 
دنیا بعد از بازیگران شناخته شده، فیلمنامه نویس 
مهم است اما ستاره بیشتر ســریال های شبکه 
نمایش خانگــی کارگردانان هســتند و همین 
موضوع باعث می شود که ســریال ساخته شده 

نتواند کشش لازم را داشته باشد.

زخم سطحی
فصل دوم سریال »زخم کاری« شروع قابل قبولی نداشت

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

 ریچارد لینکلیتر: هیچ کس 
در هالیوود خوشحال نیست

ریچارد لینکلیتــر، کارگردان ســه گانه محبــوب »پیش 
از« و فیلم هــای »مات و مبهــوت«، »ملت غــذای آماده« 
و »پســرانگی«، اخیــرا در مصاحبه بــا »NME«  از فیلم 

رکوردشکن »باربی« گرتا گرویگ تمجید کرد. 
به گزارش همشــهری به نقل از »ورایتی«، لینکلیتر در این 
مصاحبه گفت: »من از صحنه های موزیکال فیلم خوشم آمد. 
از خود فیلم هم خیلی خوشم آمد. ارزش چندبار دیدن را دارد. 
بهترین چیزی که در این چند وقت برای سینما اتفاق افتاده 
»اپنهایمر« و »باربی« است که خبر خوبی می دهد.« با وجود 
اینکه کارگردانِ »مات و مبهــوت« از موفقیت این دو فیلم 
خوشحال است، به ساخت فیلم هایی با ابعاد تولیدی بزرگ 
»اپنهایمر« و »باربی« علاقه نــدارد. لینکلیتر از همان آغاز 
فعالیتش در سینما، کارگردان فیلم های مستقل و جمع وجور 
بوده که برای روایتگری متفاوت شــان از سینمای بدنه مورد 

توجه قرار گرفته اند.
لینکلیتر در ادامه این مصاحبه گفت: »همانطور که می گویند 
مهم سفر اســت نه مقصد؛ اصلا برای چه به سفر می روید؟ 
چون می خواهید تجربه کنید. دقیقا نمی دانید چه چیزی را 
تجربه می کنید، اما احساس می کنید که ناگزیرید سفر کنید. 
فیلم ساختن هم درست همینطور است. با خودتان می گویید 
نمی دانم اوضاع چطور پیش می رود، اما احساس می کنم که 

ناچارم این تجربه را آزمایش کنم.«
لینکلیتر مشغول کار روی کمدی موزیکالی با عنوان »شادمانه 
چرخ می زنیم« است که آخرین تلاش او برای ثبت بالا رفتن 
سن در زمان واقعی اســت و فیلمبرداری آن چند دهه زمان 
می برد. لینکلیتر که در حال حاضر 63سال دارد، معتقد است 
در پایان فیلمبرداری این فیلم در دهه 80سالگی اش خواهد 
بود. لینکلیتر قبلا »پســرانگی« را طی چند سال با بازیگران 
ثابت فیلمبرداری کرده و سه گانه »پیش از« را نیز به همین 

شیوه ساخته بود.
لینکلیتر امیدوار است که تولید »شادمانه چرخ می زنیم« بعد 
از اینکه اعتصاب های نویسندگان و بازیگران حل شد به زودی 
ازسرگرفته شــود. او  در کنفرانس خبری آخرین فیلمش با 
عنوان »آدمکش« با بازی گلن پاول در هشتادمین جشنواره 
فیلم ونیز درباره مســائل کارگری که هالیوود با آن دست به 
گریبان است صحبت کرد و  گفت: »همه این مسئله را حس 
می کنند. فکر می کنم کسی خوشحال نیست. این وضعیت 

مشکل ساز است.« 

هالیوود پلان

سینمای جهان

برای رونق اکران آنلاین باید جلوی قاچاق فیلم را گرفت
سامان سالور، کارگردان: برای رونق اکران آنلاین باید جلوی قاچاق فیلم را گرفت.  متأسفانه به دلیل اجرا نشدن قانون 
کپی رایت بلافاصله پس از اینکه فیلم های سینمایی به صورت آنلاین اکران می شوند، نسخه قاچاق آنها در بستر 

نت در دسترس عموم قرار می گیرد و شبکه های ماهواره ای نیز این فیلم ها را بارها و بارها پخش می کنند.٫ ایسنا

شکافی بین هنرمندان و دولت وجود ندارد
محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی: هیچ شــکافی بین هنرمندان و دولت وجود ندارد، 
نشــانه اش هم حضور قوی ســینماگران اســت. اگر تعداد آثاری که در حال تولید هســتند، بررسی و محاسبه 

شوند به رکوردهای جدیدی خواهید رسید. ٫ مهر

 مردم هنوز مرا با »کارآگاه علوی« 
و »صندلی داغ« به یاد می آورند

احمد نجفــی بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیــون ضمن اشــاره به اینکــه دوره 
»صندلی داغ« گذشته است، از ارائه طرح 
یک برنامه اقتصادی و اجتماعی به تلویزیون 
و بلاتکلیفی یک ساله آن خبر داد. این بازیگر 
باسابقه درباره مواجهه مردم در کوچه و خیابان با او، گفت: خیلی 
از مردم همچنان به واسطه »صندلی داغ« و »کارآگاه علوی« من 
را به یاد می آورند. در کارهای تلویزیونی ام این آثار بیشتر به یادها 
مانده و گاهی متوجه می شوم مردم آقای »صندلی داغ« یا آقای 
»کارآگاه علوی« خطابم می کنند و اسم خودم را به یاد نمی آورند 
)می خندد(! انگار آن آثار در حافظه ها خیلی ماندگار شده است؛ 
به خصوص در شهرســتان ها که می روم کاملا آن را به یاد دارند 
و هنوز هم با خوبی از آن یاد می کنند. مــردم واقعا لطف دارند و 

خیلی ها این برنامه ها را با علاقه یاد می کنند.

هیچ کس در هالیوود »راکی« را 
نمی پذیرفت

قهرمان اکشــن هالیوود همزمان با نمایش 
مســتندی حرفه ای از نتفلیکــس به نام 
»اسلای« در جشــنواره فیلم تورنتو حضور 
پیدا کــرد. به گــزارش هالیــوود ریپورتر، 
جشنواره فیلم تورنتو امسال فیلم »راکی« 
را به نمایش درآورد. اســتالونه درباره فیلم راکــی گفت: راکی و 
شــخصیت راکی بالبوآ اوج کار او را نشان می دهد، زیرا در ابتدای 
امر هیچ کس در هالیوود نمی خواست این فیلم را بسازد. او افزود: 
درحالی که این بهترین نوشته من نیز بود. این ستاره نمادین هالیوود 
که بیشتر به خاطر فیلم های »راکی« و »رمبو« شناخته می شود، 
درباره نخستین روزهای بازیگری خود نیز صحبت کرد و گفت: من 
استخوان بندی لازم برای بازیگری شکسپیر را نداشتم. به عنوان یک 
هنرمند مهم است که نقاط قوت خود را بشناسی، اما مهم تر از آن 

دانستن نقاط ضعف است.
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سریال های طنز دنباله دار موفق تر هستند
بیشتر از یک دهه است که تلویزیون به سمت ساخت سریال های دنباله دار رفته، سریال هایی 
که گاهی اوقات در جذب تماشــاگر موفق عمل کردند و گاهی این تولیدات نتیجه ای جز 
هزینه های هنگفت چیزی به دنبال نداشته اســت. با مروری بر آثار ساخته شده تلویزیون 
بیشترین موفقیت ســریال های دنباله دار برای مجموعه های طنز بوده است. »پایتخت«، 
»دودکش«، »مرد هزار چهره« و »لیسانسه ها« ازجمله سریال های موفق دنباله دار تلویزیون 
به حساب می آیند که نمونه نزدیک آن در میان سریال های دنباله دار چند سال اخیر »نون.خ« 

و »زیرخاکی« است که تم طنز داشته و موفق تر از مابقی سریال ها بوده است.

مکث


